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Deltagere: 

Kirsten Wisborg (formand) 

Rasmus Møgelvang (Region Hovedstaden) - AFBUD 

Thomas Høi-Hansen (Region Hovedstaden) 

Marit Bucarella (Region Sjælland) 

Søren Rask Bredkjær (Region Sjælland) - AFBUD 

Henrik Stig Jørgensen (Region Sjælland) - AFBUD 

Kim Holck (Uddannelsesgivende Region Hovedstaden) 

Susanne Wammen (Uddannelsesgivende Region Hovedstaden – FAS) - AFBUD 

Janne Wilmar (Uddannelsesgivende Region Sjælland - psykiatri) 

Connie Dydensborg (uddannelsesgivende almen praksis Region Hovedstaden)  

Helge Madsen (Uddannelsesgivende almen praksis Region Sjælland - PLO) - AFBUD 

Kasper Kjær Gasbjerg (Uddannelsessøgende Region Sjælland) - AFBUD 

Jean Perit Strandlod (Uddannelsessøgende Region Sjælland) 

Line Engelbrecht Jensen (Uddannelsessøgende Region Hovedstaden - YL) 

Kristine Søgaard Dahl (Uddannelsessøgende Region Hovedstaden) 

Doris Østergaard (Det Sundhedsvidenskabelige Fakultet - Københavns Universitet) - AFBUD 

Rikke Borre Jakobsen (PKL)  

Tummas í Garði (Landssygehuset Færøerne) 

 

Lise Møller (Sekretariatet for Lægers Videreuddannelse)  

Birgitte Rønn (Sekretariatet for Lægers Videreuddannelse) 

Tobias Kongstad Hansen (Sekretariatet for Lægers Videreuddannelse) 

 

 

Inviterede: 

Koncerndirektør Jesper Gyllenborg - AFBUD  

Vicedirektør Annemarie Hellebæk - AFBUD 

Vicedirektør Ida Hageman - AFBUD 

UKO Anita Sørensen - AFBUD 
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Dagsorden ordinært møde 

 

1. Godkendelse af dagsorden (2 min. 

2. Forslag til nyt kommissorium for uddannelsesråd (30 min.) 

3. Revisionsarbejdet for den lægelige videreuddannelse (45 min.) 

4. Status for flexforløb 2022 og forventning til 2023 (20 min.) 

5. Indstillinger fra specialerne Dermatologi, Kl. Genetik, Neurologi og Psykiatri (10 min) 

6. Opslag af PKL-stillinger 2023 (10 min.) 

7. Indkomne Inspektorrapporter mm. siden sidste møde (10 min.) 

8. Orienteringspunkter (15 min.) 

a. Dagsorden NRLV den 15. juni 2022. 

b. Udkast til Lægeprognose 2021-2045 version 25.05.2022 

c. Referat af møde i Prognose- & Dimensioneringsudvalget den 25. maj 2022 

d. Opgørelse over opsagte h-forløb i løbet af de første 2 år 

e. Status projekt Ny logbog.net og evaluer.dk 

f. Opfølgning vedr. evalueringer og anonymitet 

 

9 Nyt fra Region Sjælland, Region Hovedstaden og PKL (15 min.) 

10 Forslag til mødekalender for 2023 (5 min.) 

11 Planlægning af næste møde torsdag den 1. december 2022 (3 min) 

12 Eventuelt (2 min.) 

 

Ad. dagsordenspunkt 1: Godkendelse af dagsorden 

Sagsfremstilling: 

Dagsordenen er fremsendt til Rådets medlemmer den 28. august 2022. 

 

Indstilling: 

Sekretariatet indstiller, at dagsordenen godkendes. 

Der vedlægges godkendt referat af seneste møde samt link til opdateret manuskript vedr. effekterne 

af KBU-lodtrækning. 

 

Godkendt. 

 

Bilag: 

Bilag 01.01 Godkendt referat af ordinært møde den 2. juni 2022 

Bilag 01.02 Link til opdateret manuskript vedr. effekterne af KBU-lodtrækning 

 

 

Ad. dagsordenspunkt 2: Forslag til nyt kommissorium for uddannelsesråd 

Sagsfremstilling: 

Dette punkt er udsat fra sidste møde.  

Baggrunden for dette forslag er, at Region Sjælland oplever en ubalance i uddannelsesrådene, som 

gør, at Region Sjælland ikke i samme grad som Region Hovedstaden kan få sine ønsker igennem. 

Nogle medlemmer føler, der ikke er lydhørhed for deres synspunkter. Det er er ønske, at afdelinger, 
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der aktuelt ikke indgår i speciallægeuddannelsen, også skal kunne tilbydes en plads i uddannelses-

rådene. Herudover ønskes det også vurderet hvilke kriterier, der skal lægges til grund for, om afde-

linger kan indgå i den lægelige videreuddannelse.  

Det vedlagte forslag er revideret iht. Region Sjællands skriftlige bemærkninger til sidste møde. 

 

Helge Madsen har efter sidste møde fremsendt et forslag om tilføjelse til bestemmelser for uddan-

nelsesrådet i Almen Medicin (AMUR). Forslaget lyder: ”Hvis formand/kvinde/LGBT personen for 

AMUR finder det påkrævet af hensyn til emner på dagsordenen at alle uddannelseskoordinatorer og 

DYNAMUER i Region H og Region Sjælland giver fremmøde, vil dette accepteres og blive honore-

ret” 

 

Udgiften til de højest 20 timers årligt møde for 7 AMU/PUK og 2 DYNAMU udgør p ca. kr. 

150.000. Merudgiften til 3 timers møde for yderligere 9 AMU/PUK og 6 DYNAMU vil udgøre ca. 

kr. 34.000.  

 

Indstilling: 

Sekretariatet indstiller, at Rådet drøfter vedlagte reviderede forslag til nyt kommissorium mhp. ud-

arbejdelse af endelig udgave. 

 

Rådet bedes endvidere drøfte om forslaget fra Helge Madsen skal indstilles til de to driftsregioner. 

 

Kommentarer til kommissoriet: 

Det blev positivt bemærket, at proceduren er mere klar, og at der er formuleret flere kriterier vedr. 

krav til afdelinger, der ønsker at indgå i kliniske uddannelse. Erfaringen er dog, at det kan være 

svært for afdelingerne at tilvejebringe den ønskede dokumentation, herunder antallet af speciallæger 

på afdelingen. Det skal understreges, at afdelinger kan vise interesse for at indgå, men at det ikke er 

en garanti, selvom man inviteres med på møde.  

 

Region Sjælland efterspurgte en yderligere konkretisering, evt. hvor kommissorium slankes og sup-

pleres af en vejledning ift. konkrete opgaver i rådet. Det skal være klart og målbart, hvad der ligges 

til grund for afvisning/accept. Det skal ikke være forankret i subjektive vurderinger.  

 

Udfordringen er, at der er tale om 39 specialer, så det kan ikke gøres mere præcist og konkret, hvis 

det skal rumme alle specialer. Det aktuelle svarer til det der benyttes i de andre regioner og i SST’s 

arbejdsgrupper.  

 

Ift. uddannelsesrådenes behandling af nye afdelingers ønske om at indgå i uddannelsen, bemærkede 

Region Sjælland, at der er eksempler på, at afdelinger ikke har kunnet forstå det afslag de har mod-

taget, hvilket skaber uigennemsigtighed.  

 

Aktuelt foregår det således, at der gives en ret detaljeret tilbagemelding til de afdelinger, der ikke 

vurderes at kunne indgå i den ønskede uddannelse. Der var enighed om, at det fremadrettet skal væ-

re således, at hvis en afdeling ønsker at være en del af en given uddannelse, så skal de være en del af 

processen og hvis det bliver et nej, så skal der formuleres en detaljeret indstilling, hvor det tydeligt 

fremgår, hvad der er lagt vægt. Inden endelig beslutning sendes indstillingen i høring på afdelingen. 

Der skal på den baggrund formuleres et nyt forslag, som sendes til kommentering.  

 

I almen medicin er der et ønske om – engang i mellem - at kunne mødes med alle tutorer. Regioner-

ne har valgt ikke at skrive det ind i kommissorium ud fra en økonomisk betragtning, da AMU/PUK 

honoreres for deltagelse i møder. Region Hovedstaden betaler for AMU deltagelse i det årlige fæl-

lesmøde, men det er ikke aftalen i Region Sjælland. Region Sjælland får en kopi af Region Hoved-

stadens tutoraftale til inspiration.  
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Region Sjælland har et ønske om, at alle referater fra uddannelsesrådsmøder ligger offentligt tilgæn-

geligt. Det blev bemærket hertil, at det vil være en tidskrævende opgave, men fremover vil referater 

også blive sendt den lægelige videreuddannelse i Region Sjælland.  

 

Konklusion: Der udarbejdes et let revideret kommissorium, der forventes at kunne godkendes via. 

mailhøring.  

 

Bilag: 

Bilag 02.01 Forslag til kommissorium for uddannelsesråd 

Bilag 02.02 Nuværende kommissorium for uddannelsesråd 

 

 

Ad. Dagordenspunkt 3: Revisionsarbejdet for den lægelige videreuddannelse 

Sagsfremstilling:  
Siden Rådets møde den 2. juni har der været afholdt møde i arbejdsgruppe 1 den 15. juni, i arbejdsgrup-

pe 2 den 7. juni samt afsluttende møde i arbejdsgruppe 3 den 23. juni. Herudover har der været afholdt 

konference i Aarhus den 22. juni. Præsentationer og optagelsen af konferencen er nu tilgængelig på 

Sundhedsstyrelsen hjemmeside her: Link til Sundhedsstyrelsen hjemmeside. 

For en begrænset deltagerkreds af arbejdsgruppe 1 har den 22. august været afholdt møde vedr. det teo-

retiske indhold af den lægelige videreuddannelse. 

 

 

Alt materiale fra møder i de 4 arbejdsgrupper samt undergrupper kan findes på Sekretariatets hjem-

meside under Det Regionale Råd  https://www.laegeuddannelsen.dk/det-regionale-raad.aspx 

Brugernavn: drr Adgangskode: øst 

 

Indhold og planlagte leverancer for de 4 nedsatte arbejdsgrupper ses nedenfor. 

 

Arb.gr. 1: Indhold, omfang, opbygning af LVU samt lægeroller 

• Fleksibilitet i LVU og mulighed for at skifte speciale  

• Overgang fra medicinstudierne til KBU/speciallægeuddannelsen  

• Kompetencebehov i sundhedsvæsenet (nyt uddannelsesindhold frem mod 2040)  

• Pædagogik og læring  

• Lægeroller  

• Modeller for strukturen af den lægelige videreuddannelse  

 

På næste møde den 15. september skal følgende emner gendrøftes 

• Afgrænsning af kompetenceniveau  

• Principper for opbygning og struktur af videreuddannelsen  

• Forslag til nye principper for målbeskrivelsers indhold og revision  

• Anbefalinger 

 

SST-indstillinger vedr. den teoretiske del af uddannelsen (drøftet 22. august) 

• Revision af de generelle kurser – især SOL 2 og måske vejlederkurser 

• Reduktion fra 210 til 180 timer for de specialespecifikke kurser 

• Sikring af transfer fra kursus til klinik for de specialespecifikke kurser 

• Flere fælles specialespecifikke kurser 

• Obligatorisk forskningstræning afskaffes 

https://www.sst.dk/da/Arrangementer/2022/Konference-om-fremtidens-sundhedsvaesen-og-den-laegelige-videreuddannelse
https://www.laegeuddannelsen.dk/det-regionale-raad.aspx
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• Simulationstræning skal anvendes, når det har dokumenteret effekt 
 

 

Arb.gr. 2: Specialestruktur 

• Styrker og svagheder ved den danske specialemodel  

• Speciale- og fagområdekriterier  

• Fagområdestruktur  

• Drøftelse af nye ønsker til specialer (palliation og allergologi)  

• Modeller for en ændret specialestruktur  

 

Der vedlægges referat af mødet den 7. juni.  

På næste møde den 21. september skal følgende emner gendrøftes 

• Anden drøftelse af rapporter fra underarbejdsgrupper (samfundsmedicin og arbejdsmedicin)  

• Anbefalinger (drøftes  

 

Arb.gr. 3: Dimensionering 

• Behovet for speciallæger  

• Prognoser og fælles overblik over uddannelsesaktivitet  

• Modeller for prognoser og dimensionering  

 

Der vedlægges referat af det afsluttende møde den 23. juni.  

 

Arb.gr. 4: Governance 

• Styrker og svagheder ved den nuværende styringsmodel  

• Uddannelsen i den kliniske enhed – roller og ansvar  

• Modeller for fremtidig governance af den lægelige videreuddannelse  

 

På møderne den 22. september og 21. november skal der drøftes anbefalinger.  

 

Indstilling:  

På baggrund af ovenstående samt evt. korte supplerende indlæg fra arbejdsgruppernes repræsentan-

ter foreslås det, at Rådet forsøger at gøre en foreløbig status for revisionsarbejdet samt drøfte de 

mulige anbefalinger, 

 

Arbejdsgruppernes rapport skal fremlægges d 14. december 2022 i Det Nationale Råd 

 

Arbejdsgruppe 1 og 4 har fået indlagt et eller to ekstra møder. Arbejdsgruppe 4 skal se behovet for 

regelændringer, som følge af de andre arbejdsgruppers arbejde. 

 

Rapporten kommer i høring i januar 2023 og der laves en længere høringsfrist. Det endelige resultat 

forventes først omkring sommeren 2023. Herefter kommer et større arbejde ift. at beslutte, hvilke 

anbefalinger, der skal implementeres og hvor hurtigt.  

 

Arbejdsgruppe 1: 

SST anbefaler fortsat, at visse uddannelser afkortes med ½ år, hvilket er bekymrende, da det allerede 

er svært at finde tilstrækkelig tid. Vigtigt at huske på, at der ikke er tale om rene uddannelser, men i 

høj grad også om drift. En hel måned dækker ofte kun over 12-15 arbejdsdage.  

 

Flere udtrykte modstand mod, at introstillingerne afkortes, da det ikke vurderes at kunne gøre me-

ningsfuldt på mindre end 12 mdr.  
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Det forventes, at hospitaltiden i almen medicin reduceres med 6 mdr., som flyttes til praksis. Der-

med bliver fase 1 på 12 mdr. Det er uafklaret, hvor tiden tages fra, men det kunne f.eks. være 

Gyn/Obs, da de her opnår få kompetencer og ofte ikke deltager i vagtfunktionen.  

 

Obligatoriske Kurser: 

Der er et ønske om at revidere SOL-kurserne og vejlederkurserne. Ift. de specialespecifikke kurser, 

så kan det resultere i en reduktion på 30 timer for enkelte specialer (fra 210 timer til 180 timer).  

 

Forskningstræningen foreslås helt afskaffet, reduceret kraftigt eller på anden måde skrevet ind i 

målbeskrivelserne. Der er i stedet et ønske om at styrke simulation. Det kræver dog tilvejebringelse 

af flere økonomiske ressourcer.  

 

Der var generel tilslutning til, at forskningstræningen afskaffes, da kun få elementer vurderes at væ-

re vigtige, herunder kritisk tænkning. Omvendt var der ikke opbakning til, at de specialespecifikke 

kurser reduceres, men der var villighed til at lave en eftersyn og skære det fra, som ikke vurderes 

tilstrækkeligt relevant. Der blev også udtrykt ønske om, at KBU-kurserne består, da de er væsentli-

ge.  

 

Arbejdsgruppe. 2: 

Der blev spurgt ind til, om man har tænkt psykiatrien ind, nu hvor der er et større fokus på bredden 

og fælleskompetencer? Det var tidligt i forløbet på tale, men der foreligger ikke noget aktuelt. Der 

har været åbnet for, at psykiatrien igen kan være en del af KBU-forløb.  

 

YL foreslog, at man overvejer at indtænke psykiatrien ift. de intern medicinske HU-forløb.  

 

    

Bilag: 

Bilag 03.01 Program for konferencen den 22. juni 2022 

Bilag 03.02 dagsorden for møde vedr. den teoretiske uddannelse den 22. august 2022 

Bilag 03.03 Referat af møde i arb.gr. 2 den 7. juni 2022 

Bilag 03.04 Referat af afsluttende møde i arb.gr. 3 den 23. juni 2022 

Bilag 03.05 Opdateret leverance- og tidsplan for revisionsarbejdet 

 

 

Ad. dagsordenspunkt 4: Status for flexforløb 2022 og foreløbig indstilling til 2023 

Sagsfremstilling: 

Dimensioneringsplan 2022-2023 indeholdende en udvidelse på i alt 14 h-forløb i 9 specialer i 2022 

og 10 h-forløb i 9 specialer. 

 

Specialer der er udvidet i 2022:  

Anæstesiologi (2), B & U Psykiatri (1), Gynækologi & Obstetrik (2), Intern medicin: Geriatri (1), 

Intern medicin: Lungesygdomme (2), Neurologi (1), Psykiatri (3), Radiologi (2) og Samfundsmedi-

cin (1) 

 

Specialer der udvides i 2023:  

Dermato-venerologi (1), Intern medicin: Kardiologi (1), Intern medicin: Lungesygdomme (1), Kli-

nisk genetik (1), Neurologi (1), Oftalmologi (1), Patologisk anatomi og cytologi (1), Psykiatri (2) og 

Urologi (1) 

  

Flexforløb 

Der må etableres op til 44 flexforløb i både 2022 og 2023 under forudsætning af et tilsvarende antal 

ubesatte h-forløb. 
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I 2021-2 var der i alt 30 ubesatte h-forløb hvoraf de 16 var i Almen Medicin 

I 2022-1 har der været 31 ubesatte h-forløb hvoraf de 19 er i Almen Medicin, 

I 2022-2 har der været 34 ubesatte h-forløb hvoraf de 10 er i Almen Medicin, 

 

Der er opslået i alt 21 flexforløb i 2022. Forløbene fordeles mellem følgende specialer, 

 

Intern Medicin: Endokrinologi 1 forløb i samarbejde med Færøerne 

Intern medicin: Gastroenterologi  2 forløb (hhv. 30 og 45 mdr. i Reg. S) 

Intern medicin: Geriatri 2 forløb (4 år i Reg. S og kombi med Færø-

erne 2år + 2 år Reg. S) 

Intern medicin: Infektionsmedicin 2 forløb (2 x 21 mdr. i Reg. S) 

Intern Medicin: Kardiologi 

Kirurgi 

1 forløb med Færøerne (18 mdr. i Reg. S) 

2 forløb (hhv. 12 + 42 mdr. i Reg. S) 

Neurologi 

Ortopædisk kirurgi 

1 forløb (21 mdr. i Reg. S) 

1 forløb (21 mdr. I Reg. S).  

Patologisk anatomi og cytologi 1 forløb (0 mdr. i Reg. S) 

Psykiatri 1 forløb (18 mdr. i Reg. S) 

Pædiatri 2 forløb (2 x 18 mdr. Reg. S) 

Retsmedicin 1 forløb (1 år i Reg. S) 

Samfundsmedicin 2 forløb (hhv. 0 + 24 mdr. i Reg. S) 

Thoraxkirurgi 1 forløb i samarbejde med VU SYD 

Urologi 1 forløb (2 år i Reg. S) 

 

Dimensioneringsplanen tillader op til 44 flexforløb årligt i både 2022 og 2023. Den samlede kvote 

forventes dog ikke udnyttet i VU-ØST.  

Alle uddannelsesråd er forespurgt via PKL ligesom der er forespurgt i Region Sjælland. En regelret 

høringsproces blandt hospitals-/sygehusledelser og sundhedsfaglige råd i begge regioner samt blandt 

PKL-gruppen er planlagt i efteråret 2022, når udkast til Dimensioneringsplan for 2024-? foreligger.  

 

På baggrund af de modtagne svar kan det konstateres, at der er enighed om anbefaling af flexforløb i 

følgende specialer (opsat i alfabetisk rækkefølge med ønsket antal i parentes): 

• IM: Gastroenterologi og Hepatologi (1) 

• IM: Geriatri (2) – udvidet med 1 forløb fra 2022 og har ubesatte forløb til genopslag i 2023 

• Gynækologi og obstetrik (1) – udvidet med 2 forløb fra 2022 

• IM: Kardiologi (2) – permanent udvidelse med 1 forløb fra 2023 

• Samfundsmedicin (1) 

 

Region Sjælland anbefaler desuden: 

• Anæstesiologi – er udvidet med 2 forløb fra 2022 

• IM: Endokrinologi 

• IM: Lungesygdomme – er udvidet med 2 forløb fra 2022 og 1 forløb fra 2023 

• IM: Nefrologi – har ubesat forløb til genopslag i 2023 

• Ortopædisk Kirurgi 

• Psykiatri – permanent udvidelse med 2 forløb fra 2023 

• Radiologi – er udvidet med 2 forløb fra 2022 og der forventes udvidelse i 2023 

 

Uddannelsesrådene anbefaler desuden: 
• Dermato-venerologi (1) – permanent udvidelse i 2023 med 1 forløb 

• IM: Hæmatologi (1-2) 

• Klinisk Biokemi (1) 

• Klinisk Farmakologi (1) 
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• Klinisk Onkologi i samarbejde med Færøerne (1) 

• Pædiatri (1-2) 

• Thoraxkirurgi (1) – i samarbejde med enten VU-SYD eller VU-NORD 

 

Specialerne Anæstesiologi, Gynækologi & Obstetrik, IM: Kardiologi, Ortopædisk kirurgi, Pædiatri 

og Thoraxkirurgi er alle på nationale plan meget søgte og der er generelt stor konkurrence om stil-

lingerne. Ønsket fra Anæstesiologi, Gynækologi & Obstetrik og Pædiatri begrundes både i konstate-

ret mangel men også i etablering af et mor-barn-center på Bispebjerg og Frederiksberg Hospitaler 

fra 2025. Der udtrykkes bekymring for, hvad åbning af dette center har for betydning for især afde-

lingerne i Region Sjælland set i lyset af den afgang af læger, der skete ved oprettelse af børnemodta-

gelserne i Region Hovedstaden. 

 

Specialerne IM: Gastroenterologi & Hepatologi, IM: Endokrinologi, IM: Hæmatologi, Neurologi, 

Psykiatri og Samfundsmedicin har stor eller tilstrækkelig søgning i Videreuddannelsesregion Øst og 

der opleves en stor efterspørgsel på speciallæger. 

 

Specialerne Klinisk Biokemi, Klinisk Farmakologi, IM: Nefrologi og Klinisk Onkologi, har i Vide-

reuddannelsesregion Øst varierende søgning fra gang til gang. Ofte lykkes det at besætte næsten alle 

eller alle forløb. 

 

Alle flexforløb sendes før opslag i høring i begge driftsregioner ligesom alle forløb i videst muligt 

omfang skal indeholde ansættelse i Region Sjælland – og gerne i den afsluttende ansættelse. 

 

Indstilling: 

• At der med henblik på besættelse i 1. halvår 2023 kan søges etableret flexforløb i følgende 

specialer: IM: Gastroenterologi og Hepatologi, IM: Endokrinologi, IM: Hæmatologi, Klinisk 

Farmakologi, Klinisk Biokemi, Klinisk Onkologi, Ortopædisk Kirurgi, Pædiatri Thoraxki-

rurgi og Samfundsmedicin. 
• At stillingtagen til prioritering af øvrige specialer afventer til udkast for kommende Dimensione-

ringsplan foreligger 

• At orienteringen vedr. proces for de ordinære udvidelser tages til efterretning. 

 

Der foreligger ikke en endelig liste over specialer, der ønsker flex-forløb, men de angivne specialer 

kunne være interesserede. Region Sjælland har følgende ekstra ønsker: hæmatologi, kardiologi, ki-

rurgi, ortopædkirurgi, pædiatri, endokrinologi og geriatri. Ift. 2023-2 må vi se, hvad der er tilbage og 

hvad uddannelsesrådene ønsker.  

 

Der blev spurgt ind til, om man kunne omstrukturere forløbene i almen medicin, så de går på tværs 

af regionerne med det formål at få flere forløb i Region Hovedstaden og færre vakante forløb i Re-

gion Sjælland.  

 

Lise oplyste, at det formentlig ikke ville kunne gennemføres. Det har været drøftet i regionsdirektør-

kredsen, at der skal være færre forløb i Region Hovedstaden og Midtjylland, som så i stedet skal 

placeres i mere udsatte området i Region Sjælland og Nordjylland.  

 

Vi kan godt se på anden fordeling af forløbene f.eks. ved genopslag af forløb.  

 

Flere påpegede det problem, at der er stillinger, som ikke eller kun i begrænset omfang søges, hvil-

ket betyder at de enten er vakante eller søges af de dårligst kvalificerede ansøgere. Det taler imod at 

flytte flere forløb til mere perifere områder. Omvendt viser mange undersøgelser, at det har betyd-
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ning placering af slutning, hvor man tager sin uddannelse, hvilket også er baggrunden for, at man 

forsøger sig med sammenhængende uddannelsesforløb.  

 

Region Sjælland henviste også til, at der er et fælles ansvar for at sikre lægedækning hele vejen 

rundt. Ift. almen medicin, så havde Region Sjælland i 1. halvår i 2022 24 stillinger og 9 ubesatte og i 

2. halvår 24 stillinger men kun 5 ansøgere.  

 

Region Sjælland arbejder med flere forskellige tiltag og tror på, at det med en fælles indsats er mu-

ligt at vende situationen. Der overvejes deltidsstillinger og kombinationsstillinger for at gøre det 

mere attraktivt.  

 

 

Bilag 

Bilag 04.01 Dimensioneringsplan 2022-2023  

 

Ad. dagordenspunkt 5: Indstillinger fra specialerne Dermato-venerologi, Klinisk Genetik, 

Neurologi og Psykiatri 

Sagsfremstilling: 

Iht. Dimensioneringsplanen for 2023 skal der ske udvidelser i specialerne Dermato-venerologi, Kli-

nisk Genetik og Psykiatri. Herudover indstilles til næsten fuld genoptagelse af uddannelsesforløb på 

Neurologisk afdeling, Slagelse Sygehus. 

 

Dermato-venerologi 

Der indstilles til en udvidelse med 2 introduktionsstillinger placeret på SUH samt 1 h-forløb til op-

slag i 1. halvår. H-forløbet har min. 2½ års ansættelse i Region Sjælland. Begge regioner har tiltrådt 

indstillingen. 

 

Klinisk Genetik 

Specialet udbydes kun i Region Hovedstaden. Der indstilles til udvidelse med 2 introduktionsstillin-

ger og 1 h-forløb til besættelse i 2. halvår. Begge regioner har tiltrådt indstillingen. 

 

Neurologisk afdeling, Slagelse 

Der har ikke været aktive uddannelsesstillinger på denne afdeling i perioden november 2016 – no-

vember 2020. Afdelingen vurderes nu til at kunne varetage introduktionsstillinger i Neurologi, h-

forløb i Psykiatri samt KBU-forløb. H-forløb i Neurologi forventes tidligst at kunne genoptages i 

2024. 

 

Psykiatri 

Der indstilles til oprettelse af yderligere 18 introduktionsstillinger. Som forsøgsordning indstilles at 

12 af disse stillinger er delestillinger med ½ års ansættelse i hver af de to regioner. Forsøgsordnin-

gen evalueres efter 18 mdr. fra iværksættelse. Begge regioner har tiltrådt indstillingen. 

 

Indstilling: 

Sekretariatet indstiller, at ovenstående tages til efterretning samt at indstillingerne godkendes. 

 

Psykiatrien har været i mailhøring og er godkendt.  

 

Alle indstillinger blev godkendt efter få opklarende spørgsmål.  

 

Bilag: 

Bilag 05.01 Indstilling til Det Regionale Råd vedr. i- og h-forløb Dermato-venerologi 

Bilag 05.02 Indstilling til Det Regionale Råd vedr. i- og h-forløb Klinisk Genetik 
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Bilag 05.03 Forslag delvis genoptagelse af uddannelsen på Neurologisk afdeling, Slagelse Syge-

hus 

Bilag 05.04 Indstilling til Det Regionale Råd vedr. oprettelse af 18 i-stillinger i Psykiatri 

 

 

 

 

Ad. dagordenspunkt 6: Opslag af PKL-stillinger til besættelse i 2023 

Sagsfremstilling: 

Stillingsopslaget for 2023 er nu koordineret med KU. Der planlægges med opslag af nedenstående 

lektorater den 30. september 2022 og ansøgningsfrist den 31. oktober. Herefter skal ansøgerne be-

dømmes af KU, Ansættelsesudvalget indstiller ansøgere til samtale i sidste halvdel af januar 2023 og 

ansættelsessamtaler afholdes i februar måned 2023. 

 Tiltrædelse pr. 1. april 2023 

• Akutmedicin – aktuelle periode udløber den 31. marts 2023 

• Arbejdsmedicin – aktuelle periode udløber den 31. marts 2023 

• Kirurgi – stillingen opsagt til fratræden den 31. marts 2023 

• Klinisk Farmakologi – aktuelle periode udløber den 31. marts 2023 

• Klinisk Immunologi – er aktuelt besat for 11 mdr. indtil den 31. marts 2023. 

• Klinisk Mikrobiologi – aktuelle periode udløber den 31. marts 2023 

• Klinisk Onkologi – stillingen opsagt til fratræden 31. marts 22023 

• Patologisk Anatomi - aktuelle periode udløber den 31. marts 2023 

 Tiltrædelse pr. 1. oktober 2021 

• IM: Hæmatologi - aktuelle periode udløber den 30. september 2023 

• IM: Infektionsmedicin- aktuelle periode udløber den 30. september 2023 

• Plastikkirurgi- aktuelle periode udløber den 30. september 2023 

• Psykiatri - aktuelle periode udløber den 30. september 2023 

 

Der stiles som vanligt mod op til 5-årige ansættelser.  

 

Ansættelsesudvalget består af Doris Østergaard, Rasmus Møgelvang, Marit Bucarella, Rikke Borre 

Jacobsen, Jean strandlod og Lise Møller. 

 

Indstilling: 

Det indstilles, at Det Regionale Råd tager den generelle orientering vedr. opslag af ledige PKL-

stillinger til efterretning. 

 

Orienteringen blev taget til efterretning  

Der afsættes 2 dage til ansættelsessamtaler. Opslaget kommer på i slutningen af september 2022. 

Oplaget sendes ud til rådet og PKL’er (uddannelsesrådene)  

 

Bilag: 

Bilag 06.01 Aktuelt ansatte lektorer 

 

 

Ad. Dagordenspunkt 7: Indkomne inspektorrapporter siden møde 2. juni 2022 

Sagsfremstilling:  
Der er siden mødet i februar indkommet 7 inspektorrapport (bilag 07.01 til 07.07).  

 

”Grønne – gode” rapporter:  
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Inspektorrapporten fra et rutinebesøg den 23. marts 2022 på Arbejds- og 

Socialmedicinsk Afd., Holbæk Sygehus (bilag 07.01) 

Inspektorrapporten fra et opfølgende besøg den 23. marts 2022 i enhederne i SST (bilag 07.02) 

inspektorrapporten fra et rutinebesøg den 04. Maj 2022 på Ortopædkirurgisk afd. M, 

Bispebjerg Hospital (bilag 07.03) 

 

”Gule” rapporter:  

Inspektorrapporten fra et rutinebesøg den 17. marts 2022 på Retsmedicinsk Institut, KU (bilag 

07.04) 

Inspektorrapporten fra et rutinebesøg den 5. april 2022 på Medicinsk Afd. Holbæk (bilag 07.05) 

Inspektorrapporten fra et rutinebesøg den 26. april 2022 på Nefrologisk Afd., RH (bilag 07.06) 

Inspektorrapporten fra et rutinebesøg den 05. Maj 2022 på Plastikkirurgisk og 

Brystkirurgisk Afdeling, SUH Roskilde (bilag 07.07) 

 

Indstilling:  

Det indstilles at alle de ”grønne” rapporter tages til efterretning. 

Sekretariatet og de relevante uddannelsesråd følger op på alle de ”gule” rapporter. Bemærk at Medi-

cinsk afdeling, Holbæk Sygehus blev opdelt i 2 afdelinger kort efter besøget. Der er derfor aftalt nyt 

besøg på begge de nye afdelinger om et år. 

 

Punktet var ikke kommet med i den oprindelige mødeindkaldelse.  

 

Medicinsk afdeling i Holbæk:  

Afdelingen er blevet delt op og en ny cheflæge er tiltrådt. Der kommer et tidligt opfølgende besøg. 

Sekretariatet sørger for, at der bliver fulgt op.  

 

Nefrologisk afd. Rigshospitalet:  

Der er netop modtaget en redegørelse fra nefrologisk afd. RH 

 

Plastikkirurgisk afd. SUH og Retsmedicinsk Institut, KU: 

Der bliver fulgt op på inspektorrapporterne.  

 

Rådet efterspurgte en rapport fra Børne- og ungdomspsykiatri, Region Hovedstaden Den er endnu 

ikke modtaget, men Sekretariatet efterspørger den i SST 

 

Lise oplyste desuden, at der ofte er en efterfølgende dialog mellem afdeling og inspektorhold ift. de 

konkrete konklusioner på besøget. Det sker, at SST fremsender rapporten og så vedlægger kommen-

tarer fra afdeling og SST.  

 

 

Ad. Dagordenspunkt 8: Orienteringspunkter 

Sagsfremstilling: 

a. Dagsorden NRLV den 15. juni 2022. 

b. Udkast til Lægeprognose 2021-2045 version 25.05.2022 

c. Referat af møde i Prognose- & Dimensioneringsudvalget den 25. maj 2022 

d. Opgørelse over opsagte h-forløb i løbet af de første 2 år 

e. Status projekt Uddannelseslæge.dk 

f. Opfølgning vedr. evalueringer og anonymitet 

 

Indstilling: 

De enkelte punkter behandles på anmodning. 
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Ad.a) Der mangler et godkendt referat. . 

 

Ad.b) Der opfordres til at sende kommentarer, hvis man finder oplysninger i udkastet til Lægeprog-

nosen som ser ”underligt” ud. 

 

Ad d) 

På sidste møde blev det nævnt at PKL-gruppen oplever en stigning i antallet af h-læger, der tidligt i 

forløbet opsiger dette. Sekretariatet har derfor udarbejdet vedlagte opgørelse over h-forløb besat i 

årene 2020 – 2022. 

Opgørelsen viser, at mindre end 5% af de besatte h-forløb opsiges inden for de første 2 år efter start 

på hoveduddannelse. Hovedparten opsiges pga. ønske om andet speciale eller flytning. 

 

Meget få læger er blevet opsagt. Lægerne har generelt gode og forståelige grunde til opsigelse.  

 

Ad. e) Uddannelseslæge.dk  

Line efterspurgte en pixibog, hvor det forklares, hvad man skal gøre ift. de forskellige funktio-

ner/opgaver. Den nuværende information er ikke tilstrækkelig overskuelig.  

 

Ad f) 

På sidste møde drøftede Rådet problemstillinger vedr. de uddannelsessøgendes evalueringer og den 

begrænsede anonymitet. På baggrund af denne drøftelse har spørgsmålet været bragt op i projekt-

gruppen for www.uddannelseslæge.dk  Projektgruppen har foreslået op til 4 ændringer i det kom-

mende system. Alle forslag vil gøre det sværere at identificere, den der har evalueret.  Forslagene 

drøftes på et møde med Sundhedsstyrelsen den 7. september. 

 

Det bliver aldrig helt anonymt. Men man kan lade være med at anføre hovedvejleder, ansættelses-

tidspunkt etc.  

 

Bilag: 

Bilag 08.01 Dagsorden NRLV den 15. juni 2022 

Bilag 08.02 Udkast til Lægeprognose 2021-2045 version 25.05.2022 

Bilag 08.03 Referat af møde i Prognose- & Dimensioneringsudvalget den 25. maj 2022 

Bilag 08.04 Opgørelse over opsagte h-forløb i løbet af de første 2 år 

Bilag 08.05 Status projekt Uddannelseslæge.dk 

 

Ad. dagordenspunkt 9: Nyt fra Region Sjælland, Region Hovedstaden og PKL 

Sagsfremstilling:  

De to regioner samt PKL orienterer kort om nyheder. 

Region Sjælland bedes give en status for Lægeuddannelsen på SUH samt de sammenhængende ud-

dannelsesforløb. 

 

Indstilling:  

Rådet bedes tage orienteringen til efterretning.  

 

 

Region Sjælland: 

Ift. fuld lægeuddannelse, så har der været afholdt møde med minister, dekan, region, borgmester og 

kommunaldirektør. Den økonomiske ramme er ikke tilstrækkelig, da det er svært at flytte fag til re-

gion Sjælland.  

 

Der bliver et selvstændigt optag, som giver lægen retskrav på kandidatuddannelsen i Region Sjæl-

land. Fortsætter Region Sjælland sporet. Der afsættes penge til KU, så de kan flytte flere kurser til 

http://www.uddannelseslæge.dk/
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Region Sjælland. Der er indgået en aftale om, at optaget kan øges til 48 studerende. Region Sjæl-

land fortsætter Sjællandssporet.  

 

Region Sjælland holder Yngre lægers lægedage d. 17. september 2022 

 

YL fremførte, at udmøntningen af sammenhængende uddannelsesforløb ikke administreres efter de 

aftaler der er lavet. Det er opfattelsen, at der for nogle afdelingers vedkommende, tildeles et for stort 

antal introlæger i forhold til afdelingens samlede antal introstillinger.  

 

Region Sjælland oplyste, at de følger aftalen, og at de håndholder alle KBU/intro-forløbene.  

 

Det blev aftalt, at der laves en evaluering af de læger, der har fået KBU/Intro-forløb. Det Regionale 

Råd ønsker, at Region Sjælland fremsender en oversigt over placering, antal og matrikel for de 

sammenhængende uddannelsesforløb, så der sikres en klar transparens i måden det administreres på 

i Region Sjælland.  

 

Region Hovedstaden: 

Større politisk fokus. Fokus på, hvor mange speciallæger i AM, der arbejder på de forskellige hospi-

taler. Det var ikke ret mange. Der er nogle på socialmedicin, men laver de også praksisarbejde. Der-

udover arbejder mange deltid på akut afd. og 1813 

 

PKL:  

Ikke meget nyt at berette. Uddannelseslaege.dk fylder i folks bevidsthed. Derudover er de sammen-

hængende uddannelsesforløb og implikationerne af disse, også et område med stort fokus.   

 

Færøerne:  

Har aktuelt fokus på at sikre lægedækning og har med succes lokket færinger tilbage til øerne. Vi er 

lykkedes med at få KBU og intro og arbejder nu på at få flere HU-forløb. Der har været inspektorbe-

søg og den havde visse kritikpunkter. Vi har også modtaget en bekymringsskrivelse. Der har bl.a. 

været udfordringer ift. KBU og børne- og ungdomspsykiatri. Arbejder på at udvide vagtlagene, så 

der bliver bedre forhold mellem vagt og dagtid.  

 

Bilag 

Bilag 09.01 Svar fra SUM på ansøgning om øget fleksibilitet for tildeling af KBU-forløb i 

                   forsøgsordningen i Region Sjælland 

 

 

Ad. dagordenspunkt 10: Forslag til mødekalender 2023  

Sagsfremstilling: 

Der foreslås følgende mødedatoer i 2023. Heldagsmødet forventes at handle om den endelige rap-

port vedr. revisionsarbejdet samt de anbefalinger, den indeholder. 

 
Mandag den 27. februar kl. 09.00 – senest 16.00 (NRLV i marts)  

Tirsdag den 6. juni kl. 14.00 – 17.00 (NRLV medio juni) 

Torsdag den 21. september kl. 14.00 – 17.00 ((NRLV slut september/primo oktober) 

Mandag den 4. december kl. 14.00 – 17.00 (NRLV medio december) 

 

Indstilling:  

Rådet bedes fastlægge datoer.  

 

Datoerne blev vedtaget.  
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Region Sjælland ønskede, at flere møder afholdes i Region Sjælland. I første omgang aftales det, 

at mindst 1 møde om året, afholdes i Region Sjælland.  

 

 

Ad. dagordenspunkt 11: Planlægning af ordinært møde torsdag den 1. december 2022  

Sagsfremstilling: 

Mødet er planlagt som et ordinært møde i tidsrummet kl. 14.00 til senest 17.00. 

Forhåbentlig foreligger der et udkast til endelig rapport for revisionsarbejdet. Herudover kunne rådet 

drøfte mulige konsekvenser af rekrutteringsudfordringer og opgaveglidning (der kunne foreslås et 

oplæg fra PKL i Kirurgi samt PKL i Anæstesiologi) samt optimeret brug af inspektorrapporter i VU-

ØST (Henrik og Anita har tidligere tilbudt et oplæg). 

 

Indstilling:  

Rådet bedes drøfte de foreslåede punkter inkl. forslag til bidragydere samt foreslå evt. yderligere 

punkter.  

 

 

Punkter til dagsorden:   

Opdatering vedr. uddannelsesforholdene på Bornholm. 

Sammenhængende forløb, herunder placering (oversigt fra Region Sjælland til mødeindkaldelse). 

Betydning af den nye lægevagtsfunktion i Region Sjælland for almen medicinuddannelsen.  

 

Privathospitalernes inddragelse i uddannelsen, primært de skærende specialer:  

De har haft det oppe ift. det kirurgiske uddannelsesforløb. Privathospitalerne skal have mange penge 

for at deltage. Der er mange forhold, herunder økonomiske, som skal afklares. Uddannelsesrådene 

kan ikke selvstændigt lave aftaler. Aftale skal laves via sekretariatet/Regionen.  

 

Der har været samarbejde mellem afdelingerne for at løse problemer, da der er ”forskellige mangler” 

 

PKL står for at arrangere et oplæg om udfordringerne i det kirurgiske/anæstesiologiske område.  

(10-15 min oplæg) og efterfølgende drøftelse.  

 

 

Ad. dagordenspunkt 12: Eventuelt 

Ordet er frit 

 

 

Kommende møder 
Torsdag den 1. december 2022 kl. 14.00 – senest 17.00 (NRLV 14. december) 

 

Kasper Gasbjerg udtræder af rådet, da han skifter region. Rådet takkede Kasper for hans mangeårige 

arbejde i rådet.   


